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رییس جمهور گفت: سفر بنده به عمان در راستای 
توسعه سیاســت همســایگی دولت مردمی با 
کشورهای همسایه و منطقه اهمیت زیادی دارد و در 
مذاکرات خود توسعه روابط دو جانبه و منطقه ای را 

پیگیری خواهیم کرد.
به گزارش اقتصاد آنلاین،  سید ابراهیم رییسی صبح دیروز 
دوشــنبه پیش از ترک تهران، در گفتگو با خبرنگاران درباره 
اهداف سفر رسمی خود به عمان، با اشاره به اینکه این سفر با 
دعوت رسمی آقای هیثم بن طارق سلطان محترم عمان انجام 
می شود، گفت: روابط خوبی بین جمهوری اسلامی ایران و و 
کشور دوست، برادر و همسایه عمان وجود دارد.رییس جمهور 
با بیان اینکه سطح فعلی روابط میان تهران و مسقط مطلوب 
برای دو کشور مطلوب نیســت، افزود: تصمیم و اراده هر دو 

کشور ارتقای سطح روابط در حوزه های تجارت، نقل، انرژی، 
گردشگری و به ویژه گردشگری سلامت است.رییسی با اشاره 
به اینکه در این سفر با مقدمات فراهم شده تفاهم نامه هایی بین 
دو کشور به امضا خواهد رسید، اظهار داشت: سفر بنده در راستای 
توسعه سیاست همسایگی دولت مردمی با کشورهای همسایه 
و منطقه اهمیت زیادی دارد و در مذاکرات خود توسعه روابط دو 

جانبه و منطقه ای را پیگیری خواهیم کرد.
رییس جمهور با بیان اینکه دو کشــور در حال حاضر نیز در 
عرصه های مختلف همکاری های سازنده ای دارند، تصریح 
کرد: نکته محوری قابل توجه در منطقه آن اســت که گفتگو 
و همکاری بین کشورهای منطقه امنیت آفرین است. حضور 
نیروهای خارجی و بیگانه در منطقه به هیچ عنوان امنیت ساز 

نیست و حتی می تواند امنیت منطقه را مورد تهدید قرار دهد.

رییسی اظهار امیدواری کرد که این سفر گامی موثر در راستای 
تحقق سیاست ها و اهداف دولت مردمی برای تقویت و تعمیق 
روابط سازنده با همسایگان باشد.رییس جمهور در ابتدای سخنان 
خود با عرض تبریک و تسلیت شهادت سرهنگ صیاد خدایی 
به خانواده معظم ایشان و سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، برای 
وی از خداوند متعال علو درجات مسألت کرد و خاطرنشان کرد: 
پیگیری این رخداد اثبات خواهد کرد که بدون تردید دســت 
استکبار جهانی پشت این جنایت دیده می شود.رییسی گفت: 
کسانی که در میدان از نیروهای مدافع حریم و حرم شکست 
خوردند، می خواهند به این شکل استیصال خودشان را نشان 
دهند. پیگیری جدی این موضوع از سوی مسئولین امنیتی مورد 
تأکید بنده است و تردید ندارم که انتقام خون پاک این شهید 

بزرگوار از جنایتکاران حتمی است.

سطح روابط امروز تهران و مسقط قابل قبول نیست

اکبری تالارپشتی در نخستین رویداد خصوصی سازی در اقتصاد:
 با فکر و جیب مردم می توان کشور را

 به بهترین حالت ساخت
رئیس کمیسیون صنایع و معادن گفت: باید ظرفیت بخش خصوصی را باور 
کنیم و بخش خصوصی را قبول داشــته باشیم. باید مردم را در اقتصاد به 

صحنه بیاوریم نه اینکه برای آن ها تصمیم گیری کنیم.
به گزارش ایلنا، عزت الله اکبری تالارپشتی در نخستین رویداد بین المللی خصوصی سازی در 
اقتصاد ایران گفت: سازمان تجارت و توسعه خوب کار می کند اما تمام مبانی سر راهش دولتی 
است.وی ادامه داد: باید ظرفیت بخش خصوصی را باور کنیم و بخش خصوصی را قبول داشته 

باشیم. باید مردم را در اقتصاد به صحنه بیاوریم نه اینکه برای آن ها تصمیم گیری کنیم.
اکبری تالارپشتی تصریح کرد: خصوصی سازی فروشی نیست. می توان با مبلغی شرکت را 
واگذار کرد اما تعهدات را روی پروژه جلو ببریم. مثلا به قیمت ۲ دلار شرکتی را واگذار کنیم و بعد 
از توسعه آن شرکت را خواسته و تعهدات را جلو ببریم نه اینکه پول بگیریم که این باعث ضعیف 
شدن سرمایه گذار می شود.رئیس کمیسیون صنایع و معادن با اشاره به اینکه با فکر و جیب مردم 
می توان به بهترین حالت کشور را ساخت، گفت: باید استفاده از توان مردم در خصوصی سازی 
را باور کنیم نه اینکه همیشه مشکوک نگاه کنیم. باید به مردم و سرمایه گذار اعتماد کرد. بحث 
تحریم ها را خودمان درست کردیم. تحریم ها را می توان به راحتی خنثی کرد اما باید باور داشته 

باشیم و حرکات و تصمیمات مجاهدانه و درست داشته باشیم.
وی با تاکید بر لزوم اصلاح مدل خصوص سازی در کشور، عنوان کرد: قرار بود از اول قانون 
برنامه پنجم توسعه هر سال ۲۰ درصد پول صادرات نفت و گاز و میعانات گازی به صندوق 
توسعه ملی واریز شود که این میزان در پایان برنامه پنجم به صددرصد برسد با این رویکرد 
هزینه جاری دولت تأمین می شــد نه اینکه به فکر فروش نفت برای اداره کشور باشیم. به 
نظرم این فکر عقب مانده ای است که نفت بفروشیم و کشور را اداره کنیم.تالارپشتی با اشاره به 
سرنوشت حساب ذخیره ارزی گفت: در حال حاضر صندوق توسعه ملی وضع درستی ندارد که 
باید ساماندهی شود. صندوق توسعه ملی برای دادن تسهیلات به بخش خصوصی درست شد 

نه اینکه جبران بی کفایتی مدیران نالایق باشد.

۱۲۰ نقطه دخالت کننده در صدور پروانه ساختمانی
در حالی شهردار تهران همواره بر کاهش زمان مدت صدور پروانه ساختمانی تاکید 
دارد که سازندگان می گویند این اظهارات شواف است و به نظر می رسد علاقه ای 

به رونق ساخت و ساز نیست.
بازار ساخت و ساز در سال جاری با ایجاد قرارگاه مسکن به نظر می رسد روزهای خوب و پر رونقی را 
سپری کند. اما یک مشکل و یک مانع به نام تاخیر در صدور پروانه ساخت در بازار مسکن وجود دارد که 
بازار مسکن از آن رنج می برد و هر روز تاخیر در آغاز پروژه را که موجب تحمیل ضرر و زیان های مالی به 
سازندگان می شود، انبوه سازان را دلسردتر می کند.اما اعتراضات سازندگان و انبوه سازان کوچک و بزرگ 
به تاخیر صدور پروانه های ساختمانی باعث شد تا سال گذشته زاکانی شهردار تهران را بر پاسخگویی 

وادار کند که زمان صدور پروانه های ساختمانی به دو ماه کاهش خواهد یافت.
در خصوص کاهش زمان صدور پروانه ساختمانی »علیرضا زاکانی« شهردار تهران در اسفند ماه سال 
گذشته در گفتگو با خبرگزاری »بازار« در پاسخ به این پرسش که چرا زمان صدور پروانه ساختمانی 
تا این حد بالا و حتی به بیش از شــش ماه تا یک ســال می رسد گفت که مدت زمان صدور پروانه 
ساختمانی در تهران به طور متوسط ۷ تا ۱۰ ماه است که شهرداری تهران تلاش می کند آنرا به زیر 

دو ماه کاهش دهد.
زاکانی در پاسخ به این پرسش که چرا زمان صدور پروانه ساختمانی در تهران حداقل ۶ ماه است؟ 
تاکید کرده بود که در سال ۱۴۰۱ با اقداماتی که خواهد شد تلاش خواهد شد که زمان صدور پروانه 
ساختمانی به زیر دو ماه برسد. از خبرها اینطور برمی آید که برخی اقدامات در شهرداری تهران آغاز شده 

و قرار است بزودی اجرایی شود.
پیام سال گذشته شهردار تهران اگر چه از سوی سازندگان استقبال شد و آنها را امیدوار کرد اما با گذشت 
زمان و گذشت ۶۰ روز از سال جاری خبرها از شهرداری های مناطق نشان می دهد که این وعده دو 

ماهه به هیچ وجه رعایت و پیاده نخواهد شد.
جهانبخش مالکی عضو اتحادیه مشاوران املاک در گفتگو با خبرنگار خبرگزاری »بازار« با بیان اینکه 
متاسفانه شهرداری مناطق مختلف تهران، یک طبقه نسبت به سال های قبل از جوازها کم کرد و در 
نیمه دوم سال ۱۴۰۰ شایعه شد که قرار است جوازها اصلاح شود و یک طبقه ای که کم شده بود مجددا 
اضافه شد گفت: زمان صدور پروانه ساختمان به هیچ وجه مورد رضایت سازندگان نیست و اغلب انبوه 
ســازان کوچک از طولانی شدن زمان صدور پروانه ساختمان گلایه دارند.وی ادامه داد: این روزها در 
خوشبینانه ترین حالت زمان صدور پروانه ساختمانی از سوی شهرداری ها برای ساخت و ساز از زمانی که 
متقاضی به شهرداری مراجعه می کند تا زمانی که دستور نقشه تهیه کند و جواز ساخت بگیرد شش ماه 
به طول می انجامد. حالا اینکه گفته شده است در تهران زمان آن به دو ماه قرار است کاهش یابد باید 
به این اقدام و دستور تا حدودی شک کرد.به نظر می رسد این اقدامات نشان از عدم استقبال شهرداری 

ها از ساخت و ساز باشد.
حال با توجه به اینکه شهردار تهران اعلام کرده مدت زمان صدور پروانه ساختمانی در سال جاری به 
دو ماه خواهد رسید اما سنگ اندازی ها نشان می دهد این اقدام از حرف تا عمل فاصله زیادی دارد و 

حتی در برخی مناطق زمان صدور پروانه ساختمان به ۲۴ ماه هم می رسد.
روزهای ابتدایی سال جاری نشان می دهد که بازار ساخت و ساز همچنان در وضعیت خوبی به سر 
نمی برد و اگر قرار است روند صعودی ساخت و ساز را شاهد باشیم باید این روند را در صدور پروانه های 

ساختمانی و تغییر برخی رفتارها در شهرداریها مشاهده کرد.
آنطور که برخی از انبوه سازان به آن تاکید و به آن اشاره می کنند این است که وضعیت ساخت و ساز 
در سال جاری از سال گذشته بهتر نخواهد بود و این روزها برخی اقدامات از سوی شهرداری تهران نشان 

می دهد که وضعیت ساخت و ساز پیچیده تر خواهد شد.
برخی از انبوه سازان در گفتگو با خبرنگار خبرگزاری بازار با اشاره به اینکه این روزها سازندگان به نام 
و معتبر در مناطق مختلف تهران وارد عرصه ساخت و ساز نشده اند و منتظر هستند تا وضعیت برخی 
ابلاغیه ها مشخص شود می گویند: داستان صدور پروانه ساختمانی همچنان ادامه دارد و سنگ اندازی 
جلوی پای سازندگان ظاهرا تمامی ندارد.آنطور که مشخص است این است که در حال حاضر برای 
صدور پروانه ساختمان باید از ۱۲۰ مرحله عبور کرد. یعنی به عبارتی برای پروانه ساختمان این مراحل 
نقش دارند و اگر مســئولان ارشد شهرداری و به خصوص شهردار تهران در خصوص کاهش نقاط 
تاثیرگذار تصمیم گیری نکند کاهش زمان صدور پروانه ساختمان در همان وعده های داده شده باقی 

مانده و طبق گفته های سازندگان شوافی بیش نخواهد بود.
حسن محتشم نایب رئیس انجمن انبوه سازان استان تهران در پاسخ به این پرسش که چرا زمان صدور 
پروانه ساختمانی تا این حد طولانی و از آن حد استاندارد خود به لحاظ زمانی فاصله دارد؟ گفت: هر چقدر 
که زمان صدور پروانه ساختمانی طولانی باشد همان قدر هم قیمت تمام شده ساخت و در نهایت قیمت 
مسکن برای مصرف کننده نهایی و متقاضی واقعی گران خواهد شد. اما اگر بخواهیم مفصل به موضوع 

دلایل این طولانی شدن بپردازیم شاید در یک جمله هم بتوان آنرا خلاصه کرد.
وی افزود: یکی از مراحل طولانی شدن صدور پروانه  های ساختمانی مربوط به کمیته تعیین نمای 
ساختمان است که البته شهرداری تهران در اقدامی فرآیند کمیته نما را از چهار ماه به دو ماه کاهش داده 
است. اما باید اذعان کرد وقتی بیش از ۱۲۰ مرحله و نقاط اثرگذار در صدور پروانه ساختمان وجود دارد 
مطمنا بازار مسکن از این همه مراحل و بروکراسی اداری رنج خواهد برد. هر چقدر زمان صدور پروانه 

ساختمانی طولانی تر شود از آن طرف قیمت تمام شده مسکن نیز بالاتر خواهد رفت.
محتشم تاکید کرد: معاونت معماری و شهرسازی شهرداری تهران در ارتباط با روند تسهیل صدور پروانه 
 ها قرار بود مواردی مانند هزینه  های بیمه تامین اجتماعی و خدمات نظام مهندسی که رقم قابل توجهی 
است را در ابتدا دریافت نکند تا سازندگان به یکباره از نقدینگی خالی نشوند. یعنی وقتی در ابتدای شروع 
ساخت از سازنده وجه دریافت نشود از نظر نقدینگی یک سازنده و انبوده ساز در آغاز یک پروژه تمام 
سرمایه خود را بابت صدور یک برگه پرداخت نمی کند بلکه این نقدینگی برای اجرای ساختمان مصرف 
خواهد شد بنابراین وقتی پرداخت حق و حقوق به دستگاههای خدمات رسان منصفانه باشد و در ازای 
دریافت خدمت انجام شود می تواند به تسریع در روند صدور پروانه کمک کند.نایب رئیس انجمن انبوه 
سازان با بیان اینکه طولانی شدن فرآیند صدور پروانه ساختمانی، ساخت و ساز را با محدودیت مواجه می  
کند ادامه داد: ما معتقد هستیم که باید برای بالا بردن کیفیت ساخت و ساز نظارت ها بهتر و دقیق تر 
باشد و آسیبی به ایمنی ساختمان ها وارد نکند اما معتقد هم هستیم که می توان برخی بروکراسی های 
اداری و برخی مراحل دخیل در صدور پروانه ساختمانی را حذف کنند تا در نهایت به وعده های داده شده 

برای تسهیل صدور پروانه ساختمان و کاهش زمان کمک کند.
آنطور که تازه ترین آمار صدور پروانه ساختمانی نشان می دهد این است که از ابتدای سال ۹۹ تا مرداد 
ماه بالغ بر دو هزار و ۸۸۲ مورد پروانه ساختمانی صادر شده است. تعداد پروانه ساختمانی صادر شده در 
مدت مشابه سال گذشته چهار هزار و ۷ مورد بوده است. این آمار نشان می دهد در تهران و در مدت 

مورد اشاره صدور پروانه های ساختمانی ۲۸ درصد کاهش داشته است.
نکته حائز اهمیت این است که این کاهش صدور پروانه ساختمانی در حقیقت بر میزان متراژ تولید 
مسکن نیز اثر منفی داشته است. اگر مقایسه اجمالی بر این وضعیت داشته باشیم متوجه خواهیم شد که 
طبق آمارهای شهرداری تهران در پنج ماه اول سال گذشته مجوز ساخت سه میلیون و ۹۰۰ هزار متر 
مربع صادر شده است که در مقابسه با سال ۹۹ در همین مدت میزان ساخت و ساز از لحاط متراژ بالغ بر 
۲۱ درصد کاهش یافته است. طبق آمارهای شهرداری تهران سال گذشته در پنج ماه سال گذشته حدود 

چهار میلیون و ۹۵۰ هزار متر مربع صدور پروانه صورت گرفته است.
اما مهدی روانشادنیا عضو هیات مدیره سازمان نظام مهندسی تهران در پاسخ به این پرسش که چرا 
زمان صدور پروانه ساختمانی این قدر طولانی و بالا است؟ گفت: قطعا وقتی مسیر صدور پروانه ساختمان 
طولانی می شود شک نکنید که برخی از این اقدام سود می برند. پس اگر به ۳۰ سال گذشته نگاه کنیم 
متوجه خواهیم شد که طولانی شدن فرآیند صدور پروانه ساختمانی به نفع عده ای تمام می شود.وی 
ادامه داد: قوانین متناقض و متعارض در ساخت و ساز مشکلات را افزایش داده است بنابراین می توان 
سامانه ها را به موازات یکدیگر تعریف کرد. مثل قراردادی که سازمان نظام مهندسی ساختمان تهران 
با فناوری اطلاعات شهرداری تهران دارد و سامانه های این دو دستگاه یکی شده اند می توان به این 

صورت مراحل و بروکراسی را کاهش داد.
حال که علیرضا زاکانی شهردار تهران اعلام کرده است استارت برنامه زمان صدور پروانه ساختمان 
از خرداد ماه زده خواهد شد و از میانگین صدور پروانه از ۱۰ ماه تا بیش از یک سال به دو ماه کاهش 
خواهد یافت امید است اقدامات در حد وعده باقی نماند چرا که برای تحقق این وعده ها باید برخی از 
فرآیندهای صدور پروانه که مربوط به سازمان ها و مجموعه های بیرون شهرداری است حذف شود تا به 

کاهش صدور پروانه ساختمانی کمک شود.

اخبار کوتاه 

رئیس قــوه قضاییه گفت: مســئولان 
و غیرمســئولان در مــورد گرانی ها و 

ناهنجاری های بازار کلی گویی نکنند.
به گزارش ایلنا، حجت الاســلام محسنی اژه ای، 
دیروز در جریان نشست شورای عالی قوه قضاییه 
ضمن تسلیت ایام شهادت امام جعفر صادق )ع( و 
گرامیداشت ســالروز آزادسازی خرمشهر، شهادت 
پاسدار ســرافراز مدافع حرم شهید صیادخدایی را 
تبریک وتســلیت گفت و اظهار کرد: همانطور که 

دادستان تهران و رئیس کل دادگستری استان تهران ورود کرده و دستور داده اند 
باید هر چه سریعتر دستگاه های امنیتی و اطلاعاتی، عوامل و افراد جانی چه در این 
قضیه و چه در قضیه های مشابه را شناسایی کنند تا محاکمه و مجازات آنها انجام 
گیرد.رئیس دســتگاه قضا در ادامه با اشاره به طرح اقتصادی دولت درخصوص 
نحوه توزیع یارانه و ارز ترجیحی، به کلیه مسئولان قضایی از جمله دادستان کل 
و دادستان های سراسر کشور بار دیگر دستور داد که دولت را در اجرای این قانون 

و تکمیل این طرح مساعدت کنند.
وی در همین راستا افزود: همگان این مهم را درنظر داشته باشند که باید طرح 
مزبور به نحوی اجرا شود که مردم بخصوص دهک های پایین جامعه کمترین 
آسیب را ببینند و در اجرای این طرح زندگی شان بیش از پیش تحت تاثیر قرار 
نگیرد.»امنیت و آرامش مردم باید به طور کامل تأمین شود«؛ این دستور مهم 
قاضی القضات در جریان نشســت دیروز بود؛ رئیس عدلیه در همین راستا به 
دادستان های سراسر کشور دستور داد که شناسایی جریان های سازمان یافته و 
عوامل گروهک های ضدمردم و ضدنظام را از دستگاه های اطلاعاتی و امنیتی 
با جدیت مطالبه کنند.رئیس قوه قضاییه در ادامه نشست دیروز به رئیس سازمان 
بازرسی کل کشور دستور داد که نحوه اجرای »قانون حمایت از خانواده و جوانی 
جمعیت« از سوی دستگاه های مسئول را با توجه به اهمیت و حساسیت مقوله 
»جمعیت« با جدیت پیگیری و دنبال کند.رئیس دستگاه قضا در همین زمینه به 
تکالیف وزارتخانه هایی نظیر »بهداشت« و »راه و شهرسازی« و سایر دستگاه ها 
درخصوص تهیه و تدوین آیین نامه ها و دستورالعمل های ناظر بر »قانون حمایت 
از خانواده و جوانی جمعیت« در بازه های زمانی ۳ تا ۶ ماهه اشاره کرد و گفت: 
حسب گزارش واصله از سازمان بازرسی، وزارت بهداشت باید یک آیین نامه و 
۴ دســتورالعمل درخصوص قانون مزبور تهیه می کرد که این امر انجام نشده 
اســت؛ همچنین وزارت راه و شهرسازی نیز مکلف به تدوین یک آیین نامه و 
دســتورالعمل هایی در این خصوص بود که این مهم نیز صورت نگرفته است؛ 

علاوه بر اینها بیمه و برخی دستگاه های دیگر نیز در این زمینه تکالیف داشتند.
وی با تاکید بر اینکه باید اجرای »قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت« 
با جدیت پیگری شود و چنانچه در اجرای آن مشکلات و موانعی وجود دارد با 
مساعدت و هم افزایی مرتفع شود، گفت: سازمان بازرسی به دستگاه هایی که در 
مدت مقرر اقدام به تهیه آیین نامه و دستورالعمل های ناظر بر اجرای قانون مزبور 
نکرده اند، تذکر داده است اما نباید به صرف تذکر اکتفا کرد و چنانچه لازم است 
باید موضوع را به دفتر رئیس جمهور و کمیسیون اصل ۹۰ مجلس هم اعلام کرد.

مقوله »خودرو« از دیگر موضوعات مطرح شده از سوی رئیس عدلیه در جریان 
نشست امروز شورای عالی قوه قضاییه بود؛ رئیس دستگاه قضا در همین زمینه 
با اشــاره به اجازه سال گذشته »شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران قوا« 
درخصوص تغییر مرجع قیمت گذاری خودرو و سلب این امر از»شورای رقابت« 
بنا بر پیشنهاد وزارت مربوطه ، اظهار کرد: وزارت مربوطه در سال گذشته اعلام 
کرد که با تغییر مرجع قیمت گذاری خودرو، ظرف یک  سال، تولید خودرو افزایش 
و قیمت آن کاهش می یابد اما در سال ۱۴۰۰ شاهد کاهش تولید خودرو نسبت به 

سال قبل از آن بودیم؛ علی ایحال ضرورت دارد این 
موضوع با اهتمام ویژه دنبال شود چرا که بیش از ۶ 

ماه از وعده داده شده گذشته است.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای در ادامه 
نشست دیروز شورای عالی قوه قضاییه به نماینده 
دستگاه قضا در ستاد امر به معروف و نهی از منکر 
دســتور داد که با توجه به فعال تر شدن این ستاد، 
اقدامات مجدانه ای را در راستای کمک و مساعدت 
به ســتاد مزبور ترتیب دهد و چنانچه در راستای 
حمایت از آمران به معروف و ناهیان از منکر نیازمند بازنگری در ضوابط و صدور 

ابلاغیه هایی هستیم، موارد را احصاء و اعلام کند.
» رئیس عدلیه در ادامه نشست دیروز با یادآوری این مهم که در اقلامی نظیر 
دارو، تأمین و تخصیص ارز ، صدور مجوز واردات و شبکه توزیع بر عهده وزارت 
بهداشــت است، تصریح کرد: اگر در شرایط فعلی، دلالی با هدف سودجویی یا 
اغراض دیگر در زمین دشمن بازی می کند باید با او برخورد قاطع به عمل آورد؛ 
لذا از دســتگاه های اطلاعاتی و دستگاه های مسئول مطالبه داریم که چنانچه 
اطلاعاتی در این زمینه دارند به قوه قضاییه ارائه دهند؛ درغیراینصورت از بیان 

مسائل کلی که اذهان عمومی را مشوش می کند بپرهیزند.
وی افزود: از دستگاه های انتظامی، اطلاعاتی و امنیتی و خودِ دولت این مطالبه 
را داریم که اطلاعات شــبکه هایی که در تربیون های مختلف به نام شــبکه 
فساد ،مافیایی و سودجویان اقلام از جمله دارو معرفی می شوند، اعلام شوند تا 

پیگیری ها و اقدامات قانونی در قبال آنها انجام گیرد.
رئیس عدلیه در ادامه با اشاره به بخشی از سخنان خطیب این هفته نماز جمعه 
تهران مبنی بر انتظار از قوه قضاییه برای برخورد با کسانی که اجاره بها مسکن را 
افزایش می دهند، تصریح کرد: در نماز جمعه این هفته تهران امام جمعه به حق 
فرمودند که انتظار داریم از قوه قضاییه با کسانی که اجاره بهای مسکن را افزایش 
می دهند برخورد کند؛ خواهشم این است که ملاحظه کنید چه کسی باید اجاره 
را تعیین کند؟ مبنای این امر چیست؟ چه صنف و دستگاهی متولی است؟ چه 
عواملی باعث افزایش اجاره بهای مسکن می شود؟ اگر این موارد مشخص باشد 
و بخش های مسئول به وظایف شان عمل نکرده باشند، ما می توانیم به نحوی 

واردشویم و اگر کمک خواستند می توانیم به شکلی دیگر ورود کنیم.
وی افزود: اخیراً ستاد تنظیم بازار به ریاست معاون اول رئیس جمهور برای بنگاه ها 
و نــه عموم مردم مصوب کرد که در تهران اجاره بها مســکن ۲۵ درصد و در 
ســایر نقاط کشــور ۲۰ و ۱۵ درصد افزایش یابد؛ در هر صورت اگر چنانچه در 
این زمینه جریان هایی اســت که می خواهند چوب لای چرخ دولت بگذارند و 
به مردم فشار وارد کنند و دستگاه های مسئول و صنوف اطلاعی در این زمینه 
دارند، اعلام کنند. حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای در ادامه نشست 
دیروز، از رئیس مرکز آمار و فناوری اطلاعات قوه قضاییه به سبب اهتمام در امر 
هوشمندسازی فرآیندهای قضایی در راستای تسهیل و تسریع دسترسی مردم 
بــه عدالت و خدمات قضایی تقدیر به عمــل آورد و در این زمینه بر دو مقوله 
»اهمیت اتصال الکترونیکی و شبکه ای دستگاه های مرتبط به یکدیگر در کشور« 
و همچنین »تامین امنیت شبکه « تاکید کرد و در خصوص این موارد دستوراتی 

را به »کاظمی فرد« رئیس مرکز آمار و فناوری اطلاعات قوه قضاییه صادر کرد.
رئیس عدلیه در پایان با اشاره به جلسه هفته گذشته خود با اعضای کمیسیون 
اصل ۹۰ مجلس در خصوص موانع تکمیل »سامانه جامع تجارت« و نقش این 
سامانه در پیشگیری از مفاسدی نظیر قاچاق، به رئیس سازمان بازرسی کل کشور 
دستور داد که نحوه اجرای وظایف و مسئولیت های دستگاه های مختلف در ایجاد 

سامانه مزبور را مورد بررسی و پیگیری قرار دهند.

رئیس مجلس گفت: یکی از مشکلات 
عمده ما در اقتصاد این است که اقتصاد 
ما مردمی نشده اســت. شفاف سازی، 
هوشمندسازی، مردمی ســازی و باور 
به نصرت الهــی چهارعامل مهم برای 
پیش برد مردمی سازی و خصوصی سازی 

اقتصاد است.
به گزارش ایلنا، محمدباقر قالیباف رئیس مجلس 
در نخســتین رویداد بین المللی خصوصی سازی 

در اقتصاد ایران، طی ســخنانی گفت: دهه هاست که اقتصاد ما در قالب یک 
اقتصاد دولتی، متمرکز و غیرباور مانند یک زخم کهنه  چندین دهه است سایه 
سنگینش بر اقتصاد کشور عزیز ماست. ما امروز درکشورمان از یک نعمت بزرگی 
برخورداریم که به خاطر مشکلاتی که داریم کمتر به آن توجه کردیم. این نعمتی 
است که خداوند متعال در قرآن از آن به عنوان یک هدیه بزرگ از طرف خودش 
به مردم یاد کرده است و آن نعمت، استقلال، عزت و هویت است. نعمتی که 
استقلال و هویت یک حکومت، جامعه و دولت حفظ شود  و دیگران نتوانند برای 
آن تصمیم بگیرند.وی ادامه داد: در تاریخ این کشور دوره های تاریک و درخشانی 
وجود داشته است. در دوره های تاریک گاهی سفیر یک کشور برای کل نظام 
سیاسی و کشور تصمیم می گرفت. در ۴۰ سال گذشته قدرت های بزرگ همه 
کار کردند تا این ملت و نظام را تحت فشار قرار داده و تسلیم کنند اما این ملت با 
اقتدار و عظمت در مقابل آن ها ایستاده است. این عظمت و بزرگی کشور است 
که در لابه لای مشکلات جاری کشور گاهی اوقات دیده  نشده و پنهان می ماند.

وی همچنین عنوان کرد: این چهار دهه نشان داد که ما بعنوان یک کشور اصیل 
اسلامی حاضریم جان و مال خودمان را بدهیم اما خدشه ای به عزت و استقلال 
ما وارد نشود. این افتخار بزرگی است و حاضریم هر هزینه ای را برای آن بدهیم. 
این مسأله به دو ستون استوار است نخست تکیه به مردم است هر اتفاقی که افتاد 
مردم پای کار و در میدان بودند و دوم ایمان داشتن به سنت های الهی بود.وی 
اضافه کرد: در حوزه های دیگر از جمله اقتصاد اگر به این دو ستون تکیه نکنیم 

حاصل و نتیجه نخواهد داشت.
قالیباف با اشاره به اینکه در واگذاری باید به فکر حفظ مجموعه بود نه فقط 
فروش و ســود، تصریح کرد: در همین حوزه خصوصی ســازی، نباید در زمان 
واگــذاری فقط به قیمت و فــروش و دریافتی فکر کرد، بلکه باید به حفظ آن 
مجموعــه هم فکر کنیم؛ خیلی از این مجموعه هایی که قصد واگذاری وجود 

دارد، معمولاً تا نهایت توان سود و منفعت آن گرفته شده و بعد واگذار می شود.
وی همچنین تاکید کرد: یکی از مشکلات عمده ما در اقتصاد این است که 
اقتصاد ما مردمی نشده است. شفاف سازی، هوشمندسازی، مردمی سازی و باور 
به نصرت الهی چهارعامل مهم برای پیش برد مردمی سازی و خصوصی سازی 
اقتصاد است. هر اتفاقی که مبتنی بر تکیه به مردم پیش برود ثمربخش خواهد 

بود، دفاع مقدس با آن سختی ها باحضور مردم در صحنه ختم به پیروزی شد.
رییس مجلس در ادامه عنوان کرد: ما برای حل مشــکلات کشورمان بر دو 
موضوع رفع تحریم و خنثی سازی تحریم متمرکز شده ایم. رفع تحریم، کار و 
فعالیت سیاسی که باید انجام شود در میدان حوزه بین المللی و گفت وگو است. 
طبیعتا باید در میز مذاکره هم قدرت برقرار باشد که حرف بزنیم. اگر قدرت نداشته 
باشــیم نمی توانیم مذاکره کنیم. بدون شک خصوصی سازی و مردمی سازی 
اقتصاد، شاهراه و تنها راه مبارزه و خنثی سازی تحریم هاست. برای حفظ عزت 

و استقلال و برداشتن سختی از زندگی مردم باید در این مسیر حرکت کنیم.
وی با اشــاره به بیانات امام خمینی )ره( درباره مشکلات اقتصادی کشور و 
همچنین تأکیدات مقام معظم رهبری درباره اصل ۴۴ گفت:  وقتی حکمرانی 

و دولت قوی است که مردم آن قوی باشند. قوی 
بودن دولت و حکمرانــی به قوی بودن مردم آن 
برمی گــردد. گاهی ما آن را به زبان می آ وریم و در 
حرف قبول داریم اما حاضر به پرداخت هزینه برای 
آن نیستیم. در دهه شصت هم امام فرمودند هرجای 
اقتصاد که مردم می توانند در آن کار کنند، دولت 
از آن خارج شود. برای ســرمایه گذاری و درست 
کردن بنگاه و تبدیل آن به برند و ســودآوری باید 
هزینه داد و خون دل خورد.قالیباف در اشاره به لزوم 
امنیت برای سرمایه گذار اظهار داشت: باید در کارهایمان به تقدیم کارآیی و ارتقای 
بنگاه ها و واگذاری اعتقاد داشته و برای آن هزینه دهیم. گاهی به آن باور داریم 

ولی بلد نیستیم و حاضر هم نیستیم که جلوی افراد پیشکسوت زانو بزنیم.
وی اضافه کرد: در برخی موارد در تصمیم گیری ها در بخش های دولتی به نوعی 
شجاعت را از مدیران گرفته ایم و بعد که قرار است واگذاری صورت گیرد طرف 
نمی داند که چه آینده ای مقابل او است چون پشت سرش را می بیند که واگذار 
شده اما با تغییر جریان سیاسی نبش قبر برای آن واگذاری صورت می گیرد. این 
از مشکلات ما است به خصوص وقتی که بحث ها سیاسی می شود. اگر سیاست 
در اقتصاد حاکم شود تبعات آن قابل گفتن نیست. از طرف دیگر اینکه واگذار کنید 
و بعد درآمد کسر شده در مسیر اصل ۴۴ نباشد و صرف پرداخت حقوق و امور 
جاری شود، درست نیست. این یعنی دارایی مولد داده تا هزینه جاری تأمین شود. 

این رویکرد چه نسبتی با اصل ۴۴ دارد.
رییس قوه مقننه با اشاره به روند خصوصی سازی در ۱۵ سال گذشته، خاطرنشان 
کرد: طی قریب به دو دهه ای که از ابلاغ سیاست های کلی اصل ۴۴ می گذرد 
چند ده میلیارد دلار از سرمایه های کشور خارج شده است. آوردن سرمایه از خارج 
به داخل پیشکش، اول سرمایه داخل بیرون نرود. باید بتوانیم سرمایه هایمان را 
حفــظ کنیم.وی همچنین با انتقاد از ایرادات در نحوه قانون گذاری گفت: ما در 
قانون گذاری ثبات لازم را نداریم. گاهی در قوانین سالیانه بودجه به قانون های 
مادر دائمی تعرض می شود که این اشکال ما در مجلس است. باید درباره تمامی 
امور با هم گفت وگو کنیم تا خطا در تشخیص و هدف گذاری نداشته باشیم که 
داریم. همچنین نباید خطای سیاسی و سیاستی، تخصیص اعتبار و تضعیف بخش 
خصوصی داشته باشیم که این ها را هم داریم. گاهی احساس می کنیم بخش 
خصوصی از ما نیست و آن را رقیب می دانیم. در زبان چیز دیگری می گوییم اما 

در عمل رفتارمان به گونه ای دیگر است.
رئیس مجلس تأکید کرد که باید شجاعانه تصمیم بگیریم و هزینه بدهیم که 
در غیر این صورت هیچ کاری نمی توانیم بکنیم. در حوزه قضایی به ترک فعل 
رســیدگی می شود اما به نظرم رسیدگی نمی  شود. امروز در کشور ما با کسانی 
کار دارند که دارند کار می کنند. افسوس می خورم از وضع افرادی که به ظاهر 
متخصص و قلمزن هستند اما نوکری برای دیگران می کنند. من گفتم از بحث ها 
عبور کردم اما معلوم نیست دوستانی که در بخش خصوصی کار می کنند این طور 
باشند.رییس مجلس تصریح کرد: در تهران پروژه هایی ساخته شد که به جای 
اینکه حداقل بدی و خوبی را در کنار هم بگویند فقط بدی ها را بیان کردند آن 
هم در شرایطی که در خارج از کشور از من سوال می کردند که چطور با وجود 
تحریم ها ۲۰۰ کیلومتر متروسازی صورت گرفت که با کمک مردم و بخش 
خصوصی بود. به دروغ گفتند که بدهی مانده است حال اینکه اگر با هر منطق 
اقتصادی محاسبه می شد، چنین چیزی نبود. پس به شما می گویم قوی و امین 
باشید و محکم بایستید. این مردم و کشور به شما در بخش خصوصی نیاز دارند. 
مردم ما نشان دادند مردان مرد میدان برای روزهای سخت هستند و برای اسلام 

و اهل بیت و ایرانی عزیز حرمت قائل هستند.

 مسئولین و غیرمسئولین 
درباره گرانی ها کلی گویی نکنند

رئیس عدلیه در جلسه شورای عالی قوه قضاییه؛

 اول سرمایه های داخلی را حفظ کنیم 
آوردن سرمایه از خارج پیشکش

قالیباف:

 تغییر قیمت در میدان میوه مرکزی لحظه ای است

 امضای ۱۲ سند همکاری 
و یادداشت تفاهم بین ایران و عمان

اختلاف ۲۰ هزار تومانی میوه در یک ساعت!

طبق اعلام مراکز عرضه میوه در تهران تغییر قیمت 
میوه لحظه ای شــده است که باید دید دلیل این 

تغییرات عدم نظارت یا نبود مدیریت واحد است.
یکی از صنف هایی که مردم به صورت روزانه به آنها مراجعه 
می کنند، صنف میوه و تره بار اســت، ســوپر میوه هایی که 
مستقیم با سفره مردم در ارتباط هستند و نوسانات آن بسیار در 
جو روانی جامعه موثر است.یکی از مشکلات مردم در مواجهه 
با این صنوف اختلاف قیمت های فاحش یک محصول بین 
مغازه های عرضه اســت که عمده دلیل این مشکل را عدم 
نظارت اتحادیه بر عملکرد سوپر میوه ها میدانند.مردم بر این باور 
هستند که اگر عرضه میوه در میدان میوه و تره بار مصوب است 
میزان افزایش قیمت در سوپر میوه ها نیز باید مشخص باشد و 

نظارت نیز به خوبی بر عملکرد آنها صورت گیرد.
خبرهای نجومی به بازار میوه رسید

یکی از شــهروندان که برای تهیه میوه به سوپر میوه محله 
مراجعه کرده بود در گفتگو با »بازار« اظهارداشت: در روزهایی 
که بازار خبرهای نجومی بگیران و بدهکاران نجومی و نجومی 
شدن قیمت ها بسیار زیاد است، اخبار قیمت های میوه نیز در 
بین نجومی ها قرار گرفته است.عزیز عبداللهی با اشاره به قیمت 
میوه های نوبرانه، افزود: این روزها در فضای مجازی و سطح 
شهر شاهد این هستیم که قیمت میوه های نوبرانه با خرید طلا 

برابری می کند، این موضوع شاید برای خیلی از افراد تنها یک 
خبر باشد اما برای ما که قدرت خرید نداریم استفاده از آنها برای 
ما و فرزندانمان به خاطره تبدیل شده است.وی با بیان اینکه اگر 
نظارت باشد قطعا این اتفاق ها را شاهد نخواهیم بود، بیان کرد: 
باید با متخلفین با جدیت برخورد شود تا شاهد این حجم از تخلف 

در بازار میوه و تره بار نباشیم.
تصویب نرخ میوه در دست دلالان

یکی دیگر از خریداران میوه با اشاره به اینکه در اصل نرخ میوه 
در دست دلالان است، اظهار داشت: در صورت کمرنگ شدن 
نقش دلال قیمت میوه ها عادلانه تر خواهد بود، چرا که شاهد 
هستیم که مبالغ خریداری شده محصول از باغدار، قیمت بالایی 
ندارد. ابراهیم باژوند بیان کرد: در کل مشــکلاتی که امروز در 
افزایش قیمت ها با آن روبرو هستیم وجود دلال و عدم نظارت 
است که باید مسئولین امر با دلسوزی بیشتری این مشکلات را 
مرتفع کنند. وی خاطرنشان کرد: امیدواریم با انجام این کارها 
ثبات به بازار میوه و تره بار بازگردد، چرا که این اقلام ضروری 
خانواده ها است و نمیتوانند خرید و استفاده نکنند.وی می گوید: 
امسال خرید میوه های بهاری تقریبا برای بسیاری از مردم غیر 
ممکن شــده و هنوز برخی تنها میوه های زمستانی مانده در 
سردخانه ها را می خرند. میوه هایی که احتمالا دیگر خاصیت 

خود را از دست داده و قابلیت صادرات را ندارد.

مشکلات میوه فروشان زیربنایی است
یکی از میوه فروشــان تهران با اشاره به اینکه مشکلات میوه 
فروشان زیر بنایی است، اظهارداشت: برخی کارها در این صنف به 
اشتباه پایه گذاری شده است و برای اصلاح باید از ابتدا کار اصلاح 
کرد.محمد فلاحی با اشاره به اینکه ما نیز وقتی به میدان میوه تره 
بار برای خرید می رویم قیمت ها ساعتی نوسان دارد، گفت: وقتی 
برای خرید میوه و تره بار به میدان بار می رویم هر زمان قیمت ها 
با ساعت دیگر متفاوت است و این دلیل اصلی نوسانات زیاد قیمت 
این محصولات در فروشگاه های عرضه است.وی خاطرنشان 
کرد: باید از زمین کشــاورزی تا رسیدن یک محصول به دست 
مصرف کننده نظارت ها به خوبی انجام شود تا شاهد گرانی قیمت 
ها به صورت نامتعارف نباشیم، در صورت تداوم این روند مردم با 
مشکلات زیادی برای تهیه مایحتاج خود مواجه می شوند. فلاحی 
عنوان کرد: عدم مدیریت صحیح، افزایش هزینه حمل و نقل و 
بازرسی کم از واحدهای صنفی عمده مشکل امروز ما و همچنین 

افزایش قیمت های میوه و تره بار است.
قیمت گذاری براساس عرضه و تقاضا اشتباه است
رئیس اتحادیه فروشندگان میوه و سبزی تهران در گفتگو با 
بازار با اشاره به اینکه در اساسنامه عرضه میوه فقط باید از سوی 
صنف فروشندگان میوه و سبزی انجام شود، اظهارداشت: اما در 
عمل ارگان های دیگر نیز کار عرضه میوه را انجام می دهند، ما 

در فروشگاه های زنجیره ای و شهرداری ها شاهد هستیم که 
عرضه میوه و سبزیجات دارند.اسداله کارگر با عنوان اینکه یکی 
دیگر از مسائل و مشکلات این صنف فاکتور است که باید حین 
خرید صادر شود اما اینکار انجام نمی شود، گفت: متاسفانه در این 
راستا مراکز عرضه میوه و سبزیجات ناعادلانه جریمه می شوند.
وی خاطر نشان کرد: علیرغم وجود گرانی های بسیاری که در 
کالاهای مختلف امروز با آن روبرو هستیم خوشبختانه در عرضه 
میوه و ســبزیجات با فراوانی و قیمت مناسب روبرو هستیم و 
مشکلی از این بابت وجود ندارد.رئیس اتحادیه فروشندگان میوه 
و سبزی تهران در خصوص نوسانات زیاد قیمت در مراکز عرضه 
میوه و سبزیجات، عنوان کرد: قیمت گذاری میوه و سبزیجات در 
حال حاضر به اشتباه بر اساس عرضه و تقاضا صورت می گیرد 
و ســبب می شود که در هر زمان در شبانه روز محصولات با 
یک قیمت عرضه شــود.کارگر با اشاره به اینکه طی بازدیدی 
که از میدان مرکزی میوه تره بار داشتم شاهد اختلاف ۲۰ هزار 
تومانی یک محصول در ساعات مختلف بودم، بیان کرد: علاوه 
بر قیمت گذاری نادرست عدم وجود ساعت کاری در عرضه میوه 
و سبزیجات مشکل را برای عدم قیمت گذاری مناسب به وجود 
آورده است. وجود یک مرجع برای عرضه میوه، قیمت گذاری بر 
اساس یک نرخ مصوب نه بر اساس عرضه و تقاضا و همچنین 
دارا بودن ســاعت کاری در میدان میوه و تره بار زمینه را برای 

بهبود وضعیت و یکسان بودن قیمت میوه فرآهم می کند.
یک کارشناس اقتصاد کشــاورزی نیز در این باره گفت: در 
تمام دنیا ســعی شده تا فاصله زنجیره تامین را کم کنند، ولی 
منافــع و قدرت عده ای خاص اجازه چنین کاری را نمی دهد.

وی ادامه داد: این میادین مرکزی میوه ها گلوگاه قیمت گذاری 
شده که اجازه نمی دهد نه کشاورز به انتفاع برسد و نه میوه ها 
با سود منطقی به دست مردم برسد.این اقتصاد خوانده گفت: 
مزرعه داران بزرگ و تولیدکنندگان محصولات با کیفیت ترجیح 
می دهنــد محصولات خود را برای صادرات آماده کنند تا بازار 
داخل، چون سرشان برای حواشی بازار داخل درد نمی کند.وی 
با بیان این که برای ســاماندهی بازار میوه و تره بار عزمی در 
دولت نمی بیند، گفت: عملا شهرداری ها در شهرهای بزرگ 
برای خود سیستم میادین میوه و تره بار محلی راه انداخته اند، لذا 
انگیزه ای برای برخورد با دلالان بزرگ و یا ساماندهی میادین 
میوه و تره بار ندارند؛ وگرنه چرا باید قیمت میوه ها در میادین 

مرکزی شهرها ساعتی و دقیقه ای بالا و پایین شود؟
این کارشناس حوزه اقتصاد کشاورزی گفت: وقت آن رسیده 
که ببینیم چه طور در کشورهای دیگر بازارهای داخلیشان را 
ساماندهی کردند و مثلا چه طور در کشورهایی که اکثر ماه های 
آنها ســرد و یا کشــورهایی که همواره در دمای بالا زندگی 

می کنند، بازارشان ثبات دارد؟

۱۲ سند همکاری و یادداشت تفاهم بین دو کشور ایران و عمان 
به امضای وزرای امور خارجه، صمت، راه و شهرســازی، نفت و 

رئیس سازمان توسعه تجارت رسید.

به گزارش بازار، پس از استقبال »هیثم بن طارق آل سعید« سلطان عمان در 
فرودگاه مسقط و کاخ العلم از سید ابراهیم رئیسی، رئیس جمهوری اسلامی ایران، 
۱۲ ســند همکاری و یادداشت تفاهم بین دو کشور در زمینه های انرژی، حمل 

و نقل، همکاری های صنعتی و مبادلات تجاری، امضا شد.این تفاهم نامه ها به 
امضای وزرای امور خارجه، صمت، راه و شهرسازی، نفت و رئیس سازمان توسعه 

تجارت رسید.

رییس کمیسیون عمران مجلس گفت: صندوق ملی مسکن تا 
هفته گذشته اعتباری نداشت و خالی است.

به گزارش اقتصاد آنلاین؛ محمدرضا رضایی کوچی گفت: حدود ۶۰ هزار 
میلیارد تومان از اعتبارات مسکن مهر و بودجه کشور باید به این صندوق واریز 
شود که تا هفته پیش این اتفاق نیفتاده.کمیسیون عمران مجلس اسفند ماه 

پارسال هم از »خالی بودن« صندوق ملی مسکن انتقاد کرده بود.

۱۵ اســفند ماه ۱۴۰۰ نایب رییس کمیســیون عمران مجلس گفت که 
اعتبارات لازم برای صندوق ملی مســکن پیش بینی نشده و یک ریال هم 
به آن واریز نشده است.آقای حسین زهی گفت که دولت در بودجه ۱۴۰۱ به 
تأمین مسکن بر اساس قانون مجلس کمترین توجه را داشته و توجه لازم را 
برای اجرای قانون جهش تولید مسکن ندارد.مجلس در قانون جهش تولید 
مسکن، تشکیل صندوق ملی مسکن را با برای تقویت و حمایت مالی پیش 

بینی کرده اما به گفته نمایندگان مجلس هنوز خالی مانده است.
در قانونی که بیش از ۶ ماه از ابلاغش به دستگاه های اجرایی می گذرد، 
دولت باید در چهار سال ابتدایی اجرای قانون، سالانه به طور متوسط، حداقل 

یک میلیون واحد مسکونی عرضه کند.
آقای رضایی کوچی رییس کمیسیون عمران مجلس گفت: فعلا گفته ایم از 

منابع وزارت راه و شهرسازی امور صندوق ملی مسکن پیش برود.

رییس کمیسیون عمران مجلس؛

صندوق ملی مسکن خالی است


